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це Найвищі Це означає, що кінематографісти легко перетинають 
нагороди міжна- державні кордони й досить часто працюють не в себе 

родних кінофестивалів у на батьківщині, а за рубежем, там, де є можливість 

Венеції, Каннах, американський знімати фільми, де розвинуте кіновиробництво шукає 

"Оскар" видаються чимось далеким, майже нереаль- кваmфікованих людей. Саме тому кращі європейські 
ним, як і щасливці, цих нагород удостоєні, - у недо- кіномитці часто опинялися в США. А сьогод11і ук-

сяжвих відстанях, в ореолі слави. І навіть важко раїнські таланти також перекуповують багатші краї-
повірити, що людина, безпосередньо причетна до "Зо- ни. Зокрема, Юра Муратова, Роман Балаян, В ' яче-
лотоrо лева'', ''Оскара", головних призів Капнеького слав Криштофович останні свої фільми знімали в 

та Московського кінофестивалів живе поруч з нами, Росіі. Для російського кіно останнім часом nрацює і 
в Києві. Так, це кінооператор Вілен Калюта. Пер- украївсttкий кінооператор Вілен Калюта. Вілен Олек-
mвй в Україні кінематографіст, удостоєний справж- сандровича погодився відповісти на запитання "Юно-

нього букету престижних нагород. Театру". 

- Як почуває себе люднна, чня 
творчість дістала таке автори
тетне міжнародне внзнання? 

- Як і всі інші . До речі , чи . .. 
знаєте, чому я вчора не змtг приІ-

хати на зустріч з вами? Відмовили .. ..., . 
гальма у мо1и машинІ - змуше-

ний був вечір потратити на те, 

щоб відремонтувати. Вибачте, що 

так сталося ... 
- Через транспортні проблемп 

мені самій часто доводиться 
внбачатнся. Та повернемося до 
кіно. Тут діють свої законн, в 

о V 

тому чнсл1 закони спрннняття 

фільму. Найбільшу популярність 

' 

мають акторн. Підготовленітай 
глядач орієнтується в режнсурі 

й внбнрає фільм за ім'ям 
V 

постановника, якнн справедлвво 

вважається автором. І значно 

менше глядачів оцінює у фільмі 
операторську роботу. Тобто, 
якість зображення, безперечно, 
вплнває на кожного, але далеко 

не кожннй усвідомлює це. В 
руках оператора - кінокамера, 

яка фіксує те, що потрапить в 

кадр. Від того, як де зробить 
• 

кІнооператор, залежатнме краса 

зорового образу і сила його 

впливу на глядача. Скажімо, 

колн я дивнласн фільм Мнкнтн 

Михалкова ''Урга", який вн 
• • 

знІмали, то менІ аж подих 

забнло від того, як на екрані . .., . -
показано стрІмкни полІт конен. 

Цієї стрімкості, дннамікн, 

мабуть, не просто було доснг-
тн ... 

- До речі , не ви перша захоп 

люютесь цим епізодом . Саме про 

нього багато писала зарубіжна . ~ 

преса, навtть давши иому назву -
"Танець із кіньми". А тут нічого 

особливого й не було - ми зніма-
V • 

ли цеи епІзод з машини, застосу-

вавши "стадікам", спеціальний 



' .... 

Вілен Калюта під час зйомок фільму "Урга". 

антивібраційний засіб. Прикро , 
що ви не помітили іншого в цьо
му фільмі ... 
- Ви маєте на увазі те, ·нк 

• 
'!УдОВО ЗІ/ЯТО СТеп, ту рІВІІИІІу, В 

нкій немає за що за челити ся . . ... 
ОКу, рІВІІИІІу, ІІа ЯКІИ немає 

жодного деревця чи кущика ... 
- Саме так . Якраз це завдан

ня і було найважчим . Знімали ми 

.... 

в короткі, строго обмежені годи-
• • 

ни дня, коли сонце ПІдНІмалося 

чи опускалося і перебувало над 

землею під кутом 45 градусів. 
Саме тоді в степу дуже гарно . 
Важко було дотримати сталу ко

льорову гаму. Адже колір степу 
о V • 

ПОСТІИНО ЗМіНЮЄТЬСЯ - спершу 

зелений , потім червоний, далі -
... . 

жовтии 1 наше завдання поляга-

ло в тому, щоб фіксувати не ці 
• • • 

змtни , а лише вtдтtнки , залиша-
• 

ючись у сталому колоритІ . 

- То внщнй пілотаж олераторсь
кої майстерності. 
Бути колорнетом в кіно 
де означає - розв ~азу вати 

• 
насамперед живоонснІ 

завдання. 

- Так, хоча я ніколи не ма
лював. Але дуже люблю живопис. 

Те, що працюю саме так, а не 

інакше, визначилося моєю про
фесійною підготовкою. 
- Чн могли ви передбачити 

• • 
СЬОГОДНІШНЮ естеТНЧНУ DОЗНЦІЮ1 

• • 
рІвень, якого досягли, тодІ, 

колн тількн-но орніішли в кіно. 

До речі, прихід той був ... ... 
нетрадицІинни для вашого 

поколіннн. Ви і в цьому вияви-
• 

ЛНСR УІІ/КаЛЬНОЮ ЛЮДННОЮ, 

бо опиннлнсн на кіностудії 
не післн ВД/Ку, а післн ..• 
Васильківськоrо військового 

авіаційно-технічного училища. 
Ви мали бути пілотом. 

- Так , я хотів бути військо

вим льотчиком і мені подобалась 
ця професія . Але я не був ство-

" . - ... . 
реНИИ ДЛЯ арМlИСЬКОl ДИСЦИПЛІ-

НИ . Мав багато діб арешту і врешті 
. 

залишив армІю - мене не вигнали 
тільки тому, що училище я за

кінчив на відмінно . Зрештою, 
• • • 

перевели в цивwьну авtацtю, але 

перш , ніж почати там працю, я 
мав пройти перепідготовку. Кур-

• 

си починалися через пtвроку , 

отже я мав багато вільного часу. 
Якось мій приятель, який працю

вав у цеху комбінованих зйомок, 
• • 

запросив мене на студ1ю - тод1 

мені випало побачити , як знімав
ся фільм Володимира Брауна 

"Море кличе". Я зацікавився про
цесом зйомок. Начальник цеху 

комбінованих зйомок М.Фільке
вич заnроnонував попрацювати в 

них і з лютого 1955 року поча
лась моя кінематографічна кар'є

ра. В авіацію я вже не вернувся . 
А цех залишив через два роки, 

включившись у роботу над філь

мом "Ластівка" , після чого мене 

запросив до сnівробітництва оnе

ратор Олексій Прокопенко - з 
ним я працював у фільмі Віктора 

Івченка (( Іванна" . А моя власне 

операторська робота була вnерше 
помічена на кінофестивалі в Кар

лових Варах- для фільму М.Літу
са "Дні льотні" я виконав nо
вітряні зйомки . 

• 

-



- І таким чином остаточло 
укорінилнсJІ на Київській 
кіностудії. Тоді там розгорта
лосJІ цікаве творче життJІ. 

-Я дружив із Сергієм Парад

жановим, Юрієм Іллєнком , Ар 

туром Войтецьки м. З Юрієм 
Іллєнком я почав працювати ще 
на його першій оnераторській ро
бот і у ка ртині Яко ва Сегеля 
"Прощайте, голуби''. А 1968 року 
я був другим оператором у фільмі 
Юрія Іллєнка "Вечір на Івана 
Купала" . Це була nрекрасна про
фесійна школа, за яку я вдячний 
Юрію Іллєнку. Я вважаю його 
своїм учителем . Не хто інший, як 

він , першим довірив мені само
стійну роботу . Це був філь м 

"Білий nтах з чорною ознакою". 
Слід сказати , що на ті часи його 

рішення було досить сміливим , 
адже на посаду оператора-поста

новника картини людей без спе

ціальної вищої осв іти не nризна
чали . 

- В мнстецтво люди приходять 
різнимн шлJІхами. У Довженка і 
в Демуцького також не було 
кіноосвітн. Але то був час, 
коли кіно проходнло станов

лення. Реалізацін ж вашого 

творчого дару стала можливою 

завднкн тому, що ви мали . .... 
прекрасних вчителІв, творчин 

контакт, нкнй, треба думати, 
збагачував обидві стронн. І 
можна багато говорити про ту 
професійну школу, нку ви 
пройшли в 60-х роках па 

Київській кіностудії, але 
важливий, так би мовити, 

лідсумок тої школи - ваша 
операторська робота у фільмі 
иБілнй птах з чорною озна-

кою ". У цьому фільмі надзви

чайно багато важнть колір, 
композицін, взагалі, зображаль

на палітра. А про те, як непро
сто було ДОСЯГТИ ЖИВОпИСНОГО 
ефекту, пластичноївншука-

.. .. 
НОСТІ СВІДЧИТЬ В ОДНОМУ З 

інтера 'ю Юрій Іллєнко: 

"Підказка натури дає дуже 
багато становленню пластично
го задуму. Але, звичайно, це ·ще 

не фільм, а поки тільки жура
вель у небі: бачиш, а не зло
виш. Буває так, що і натура 

вибрана правильно і вже пк 
ніби досить конкретно все собі 

УJІВЛЯЄШ, ЩО і ЯК пОВИННО 

відбуватися на екрані. А фільм 
все одно ине йде ". Знімаєш і 
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Вілен Калюта під час зйомок фільму "Втомлені сонцем". 

викидаєш в корзину: все не те! 

І так триває до тих пір, поки 
одного разу не знімеш "кадр ", 
в якому для тебе відкриється 
весь фільм. У uБілому птахові'' 
таким "кадром", з якого 
картина ипішла ", став для мене 
uкадр " весільного танцю ... " 

- Справді , довго тоді не скла

далося . З рушилося тоді , коли 

• • w 

почали знtмати весtльнии танець 

у зустрічному русі: камера руха

лася в один бі к , а танцюючі - в 

інший . Коли побачили цей епізод 
. . - . 

на екран І , то вtдзнятии матер Іал 
• 

влаштував yctx. 
- /Орій Іллєнко вважає, що 

кінооператор, який не мислить 

категоріамн кінодрама тургіі, це 

не кінооператор. 

\ 
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- Поза всяким сумнівом . Опе-
• • •• 

ратор сnшлереживає драматургн 
. ..., . ..., ..., 
1 иого емоцtинии стан nозна-

чається на відзнятому. Драматур
гія фільму визначає ,q;раматургію 
кольору , композиції . Якщо гово-

v • 

рити про власнии досв1д, то в 

мене імпульс іде від актора. Знач-. . ' 
но легше знtмати, якщо вщчуваєш 

його допомогу , розуміння. На та
ких нюансах, на яких ти з ним 

• 
працюєш , ycntxy можна досягrи 
тільки в тому випадку, якщо в 

тебе з ним хороші контакти. 

- Володієте і цнм щасливим 

даром - викликати добре до 
себе ставлення. Та я знову 

, . 
вертаюся до мистецтва. ІсторІя 

• • • 
КІНО СВІДЧИТЬ, ЩО худОЖНІ 

відкриття тут досягалиса тоді, 
коли складалася творча 

співдружність режисера і 

оператора, як це було в Олек
сандра Довженка і Даннла 
Демуцького, в Ореона Уелса і 

Грегга Толапда. І '"Білий птах" 
Іллєнка, Миколайчука і Калюти 

став відкрнттнм, вражаючи 

симфонією зображальності. Не 

випадково ж фільм був удостоє
ний Золотого прнза Московсь

кого міжнародного кінофестива

лю. А сьогодні такі відкрнттн 

можливі? 
- В кіно вже стільки приду-

V 

мано , знято , показано , що знаи-

ти щось нове важко. Але не ду

маю , що це неможливо . Новий 

стрибок кіно зробило із заnровад

женням комп 'ютерної техніки , 

про що заявили " Зоряні війні ". 
Художній nоступ в кіно немож

ливий без поступу технічного. 

Оnератори nрагнуть користувати

ся новою технікою , яка дає бага-
V 

то нових можливостеи . 

- Залишимо Богу - Богове, а 
кесарю - кесареве. "Зорані 

війни'' - це результат технічних 

досягнень. Відкрнттн, яке не 
опирається па досягнення 

тися•Іолітньої культури. А я 
• 

кажу про те, що актуальне 1 

цінне сьогодні (і завжди), те, 
що робите ви, досягаючи 

високої зображальноїкультури 
в кіно. Слова изображальна 

культура", до perri, й означають 
. -

присутнІсть мистецько! тра-

·-ДНЦ/1. 

- Так, наша, тобто слов'янсь 

ка , операторська школа - творча. 

Порівняно з операторською шко

.-----. лою західного кіно , вона більш 

художня, більше жива- згадаймо 

Демуцького , Урусевського , Лєбє

шева, Юсова. Усі фільми, зняті 
• 

цими оnераторами, позначенІ nе-

чаттю особистості митця. Наші 
• 

кtнооператори не просто вико-
• •• • • 

НаВЦl ЧИЄlСЬ ВОЛІ - ВОНИ аКТИВНІ 
• • • 

творцІ в знІмальному процесt. 

Американські оператори беруть 
• • • 

технtкою, грtшми , а ми - умІн-

ням . Можемо мінімальними за
собами створити мистецькі цін
ності. Оператор - не технічна nро
фесія. Він - художник. 

- Вілене Олександровичу, ви 
• 

працювали з l(Ікавнмн режнсе-

рамн - Юрієм Іллєнком, 
Романом Балаяном, Вячеславом 
Крнштофовнчем. Тепер ось із 

Микитою Мнхалковим. І 
• • 

ЦІНУЮТЬ ВО/ІН вас не ТJЛЬКН ЯК 

професіонала, а й як особистіс
ть. У статті, фрагмент якої 
взято епіграфом нашої розмови, 

Роман Балаян говорить про вас: 

"Відома його безком-
• • • 

прОМІСНІСТЬ, ВМІННЯ застуnаТИСЯ 

за інших, здатність домагатнен 

справедливості". Сьогодні 
заступництва потребує все - . 
укра1нське юно, нке оонннлося 

• 
в скрутному становищІ ... 

- Коли сьогодні я заходжу на 
кіностудію імені О .П.Довженка, 

мене лякає незвична тиша. Там 

нічого не відбувається. 

- Хіба пе можна нічого зробнтн, 
щоб знову завнрувало жнття? 

- Для того, щоб воно завиру

вало , nотрібна творча атмосфера, 

Вілен Калюта з донькою Машею . 

а вона не може скластися без осо

бистостей . Скажіть, яку атмосфе

РУ можуть створити наші кінема

тографісти , якщо їх nринизили . 
Сьогодні я дав згоду знімати 

фільм Вячеслава Криштофовича 
і мені виплачують на студії місяч
ну зарплату - 4 мільйони карбо
ванців . Цих грошей мені виста
чає , аби раз сходити на базар . 

- Так, це жорстока реальність, 
• • 

але н сьогоднІ давлюсь з над1єю 

на вас, чи не наіібласополучнішо
го українського кінематографіста 

з його енергією і любов'ю до 
творчості. Зрозуміло, однн в кіно .. . . 
не во1н, але nІдтрнматн студІю 

своїм авторитетом можна в будь
який спосіб. 

- Я пропонував Михалкову 
їхати знімати свій фільм сюди , на 

Київську кіностудію , оскільки 
сьогодні на " Мосфільмі" дуже 

високі uіни . Та режисери волію

ть їхати до Праги на студію "Бар
рандов", де є чудова , багатю,ща 

• • • • 
колекцІя костюмtв 1 реквІзиту. 

- Не можу змнрнтнся з тнм, що 
ще одного митця в вас забрали. 
Та й ваше почутrн патріотизму, 

мабуть, теж із цнм не мнрнть

ся? 

- Не мириться . В групі Ми-
• 

халкова я nшкреслюю , що я ук-

раїнець, хоча Михалков над цим 
• • • 
ІрОНІЗУЄ, ЗОКрема , ТОДІ , КОЛИ , 

представляючи мене на прес-кон

ференціях, говорить: "Оператор у 
мене з-за кордону ... " Нерідко 

• 

доводиться встуnати в полемІку з 

приводу nитань, так би мовити, 
• • 

nолІтично-територІального харак-
• 

теру , долати , стереотиnиtмперсь-
" 'V 

КОГО МИСЛеННЯ MOlX рОСlИСЬКИХ 

колег . 

- Сьогодні крнтнка баrато пнше 

про ''Втомлених сонцем". 
Відомо також, що вн і вадалі 
працюватимете з М.Мнхалко

внм. Який настуоний фільм? 
- Плани в цього режисера по

стійно міняються. Йшла мова про 
запуск історичного фільму 
"Дмитрі й Донський". На сьо

годнішній день відомо , що Мар

чело Мастрояні написав сценарій 
• • 
tз власного дитинства 1 передав 

його Микиті Михалкову. Скоро 
мають розпочатися зйомки філь-

• 
му за цим сценарІєм, де я знову 

маю бути оnератором. 

Бесіду вела Лариса 

Брюховецька 

-


